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DAMES EN HEREN, 
 
De Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid en 
Gezin hield op 11 december 2007 een gedachtewis-
seling met mevrouw Ceri Thompson, Policy Officer 
van het Directoraat-generaal Gezondheid en Consu-
mentenzaken van de Europese Unie, over het Wit-
boek over een EU-strategie voor aan voeding, over-
gewicht en obesitas gerelateerde gezondheidskwes-
ties.  

1. Toelichting door mevrouw Ceri Thompson, 
Policy Officer van het Directoraat-generaal 
Gezondheid en Consumentenzaken van de 
Europese Unie 

Mevrouw Ceri Thompson dankt de commissieleden 
voor de uitnodiging. Ze heeft niet vaak de gelegen-
heid om te spreken voor een regionaal parlementair 
gezelschap.  
 
Eerst verduidelijkt ze waarom de Europese Commis-
sie zoveel aandacht besteedt aan voeding en li-
chaamsbeweging. Ze vertrekt daarbij van een analy-
se van de Wereldgezondheidsorganisatie (WHO: 
World Health Organization). De WHO heeft voor 
het jaar 2000 een aantal belangrijke doodsoorzaken 
onderzocht voor het Europese continent. Daaruit 
blijkt dat zes van de zeven belangrijkste doodsoor-
zaken te maken hebben met voeding en lichaamsbe-
weging: hoge bloeddruk, te veel cholesterol, een te 
hoge body mass index (BMI), het gebruik van fruit 
en groente, het gebrek aan lichaamsbeweging en het 
gebruik van alcohol. De enige uitzondering binnen 
de top zeven is het tabaksgebruik. Alcohol wordt 
betrokken in de discussie over voeding en fysieke 
activiteit omdat het veel calorieën bevat.  
 
De gegevens voor de verschillende landen van de 
Europese Unie (EU) zijn eigenlijk nog nooit in één 
studie onderzocht. Ze zijn afkomstig uit diverse stu-
dies uit de verschillende landen van de EU. Het is 
wel duidelijk dat obesitas in alle betrokken landen 
op een dramatische wijze toeneemt. Tijdens het 
voorbije decennium was er een toename met tien tot 
veertig percent. In veel landen kampt meer dan een 
kwart van de bevolking met obesitas. In het slechtste 
geval is veertig percent van de vrouwen te zwaar. 
Angstwekkend voor de toekomst is dat overgewicht 
steeds vaker voorkomt bij kinderen. Als we die cij-
fers extrapoleren, kunnen we ervan uitgaan dat on-
geveer 1,3 miljoen kinderen per jaar de grens naar 
zwaarlijvigheid overschrijden. Ongeveer 300.000 
van deze kinderen zullen aan obesitas gaan lijden. 
Wie als kind reeds aan obesitas lijdt, zet dat patroon 
van gewichtstoename ook voort op latere leeftijd. 
Daarom is het belangrijk dat er op bevolkingsniveau 
afdoende maatregelen worden genomen. Zoniet zal 

het aantal volwassenen met obesitas nog heel wat 
groter worden. Op dit ogenblik heeft ongeveer een 
kind op vier in de EU te maken met obesitas.  
 
Deze situatie zal een enorme impact hebben op de 
uitgaven voor de gezondheidszorg. Veel ziekten die 
het gevolg zijn van obesitas, zijn immers enorm duur 
voor de gezondheidszorg. Denken we maar aan dia-
betes 2, cardiovasculaire aandoeningen en bepaalde 
vormen van kanker. Het zijn allemaal aandoeningen 
die belangrijke medische behandelingen vergen, en 
dat over een lange termijn. Veel middelen van de 
gezondheidszorg dreigen daar naartoe te vloeien. Op 
dit ogenblik leidt obesitas tot naar schatting zeven 
percent van de uitgaven voor de gezondheidszorg.  
 
De Europese Commissie heeft in mei 2007 een wit-
boek goedgekeurd met beleidsvoorstellen over de 
mogelijke rol van de EU. Dat moet leiden tot een 
optimalisatie van de aanpak van de lidstaten. Dit 
witboek werd voorafgegaan door een groenboek dat 
werd gepubliceerd in december 2005. Een hele reeks 
belanghebbenden – nationale parlementen, industrie, 
universiteiten, niet-gouvernementele organisaties 
(ngo) en het grote publiek – werden aangezocht om 
hun visie op de rol van de EU te geven. Al die op-
merkingen werden samengebracht.  
 
Een ander sleutelelement was het Obesity Charter 
dat in november 2006 werd opgesteld naar aanlei-
ding van een ministeriële conferentie die door de 
WHO werd georganiseerd in Istanbul. In dat charter 
werden doelstellingen voor de lidstaten opgenomen. 
In januari 2007 werd ter zake een resolutie goedge-
keurd in het Europees Parlement, met als voornaam-
ste aspect de nood aan een evenwichtige, inclusieve 
aanpak die alle relevante maatschappelijke actoren 
zou betrekken. Het witboek, dat werd uitgebracht in 
mei 2007, werd een dag later voorgesteld aan de 
Europese Raad. Er was geen tijd voor een grondig 
debat, maar dat was wel mogelijk bij de definitieve 
voorstelling in december 2007.  
 
Het witboek bestudeert het beleid van de EU, over 
de verschillende sectoren heen. Het gaat na hoe bin-
nen dat beleid meer aandacht kan groeien voor obe-
sitas en overgewicht. Er werden zes werkpunten 
vooropgesteld.  
 
Het eerste gaat over betere informatie aan de consu-
ment. Binnenkort zou er een voorstel tot herziening 
van de richtlijn voor de labeling van voedingswaren 
worden geformuleerd. De EU heeft op dat vlak im-
mers wetgevende bevoegdheid. Men moet ook aan-
dacht besteden aan de bredere informatieomgeving 
van het individu. In dat verband organiseerde de 
Europese Commissie een rondetafelconferentie met 
betrokkenen uit de publieke en de private sector om 
na te gaan hoe een zelfregulerende aanpak kan wor-
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den gerealiseerd inzake de marketing van voedings-
waren voor kinderen. Daarbij ontstond een ‘best 
practice’-model voor marketing en advertising.  
 
Een tweede werkpunt betreft het beschikbaar stellen 
van gezonde opties. Dat gaat onder meer om het 
aanbieden van fruit en groente op school. Daartoe 
behoren ook initiatieven die onder het gemeen-
schappelijk landbouwbeleid vallen. In het witboek 
werd bijvoorbeeld voorgesteld om bij de hervorming 
van de gemeenschappelijke markt te beslissen om 
overschotten van fruit en groente te verdelen over de 
scholen zodat ze niet langer verspild zouden worden. 
Het gaat om allerhande initiatieven om op diverse 
gebieden keuzemogelijkheden te creëren, hetzij door 
samenwerking met partners, hetzij door program-
ma’s die gezonde voeding tot bij de burger brengen.  
 
Een ander pakket van mogelijke maatregelen spitst 
zich toe op het bevorderen van lichaamsbeweging. 
Dat komt neer op het aanmoedigen van netwerken 
tussen de betrokken partners en op een bewustma-
king van de bestaande mogelijkheden op EU-niveau 
om te investeren in een stedelijke omgeving die 
meer aanzet tot lichaamsbeweging. Men zou de 
structuurfondsen bijvoorbeeld kunnen aanwenden 
voor het verbeteren van de speelruimten voor kinde-
ren of voor het uitbreiden van het fietsnetwerk. Voor 
de lokale overheden werd er een soort van gids ont-
wikkeld en via het internet beschikbaar gesteld. 
Daarin wordt uitgelegd hoe de Europese Fondsen 
kunnen worden aangesproken en waarvoor ze kun-
nen dienen.  
 
Een vierde werkpunt focust op prioritaire groepen en 
omgevingen. Kinderen vormen een van de belang-
rijkste doelgroepen. Het beschikbaar stellen van fruit 
en groente aan scholen vormt een link met dit aspect. 
De kansarmen vormen een andere mogelijke priori-
taire doelgroep. Voor het EU-niveau is het moeilij-
ker om tot deze categorie door te dringen, maar er is 
al een rapport gepubliceerd over obesitas in diverse 
sociaaleconomische groepen. Bepaalde Europese 
middelen moeten dienen om in de armere regio’s 
van de EU te investeren in openbare faciliteiten.  
 
Het vijfde werkpunt is een verdere uitbouw van de 
informatieverzameling. Er zijn diverse programma’s 
die onderzoek verrichten naar voedselkeuzes en con-
sumentengedrag. Er wordt een groots opgezette stu-
die aangevat onder de noemer van het ‘7th frame-
work project’. 
 
Een laatste maar cruciaal punt is het uitwerken van 
de opvolgingsinstrumenten. Er wordt gezocht naar 
betere manieren om binnen de EU de situaties te 
vergelijken tussen de lidstaten. In dat verband gaat er 
in samenwerking met de WHO een driejarig project 
van start om op te volgen wat er gebeurt op nationaal 

en lokaal niveau. Het is de bedoeling om tegen 2010 
een vooruitgangsrapport op te stellen waaruit ook 
moet blijken of de gehanteerde benadering moet 
worden bijgestuurd.  
 
Het witboek formuleert een aantal uitdagingen voor 
de privésector om snel resultaat te boeken op terrei-
nen waar die het best geplaatst is. Dat gaat van de 
aandacht voor een nieuwe productsamenstelling, met 
minder zout, suiker of vetstof, in de voedingsindus-
trie, tot verscherpte restricties voor publiciteit voor 
HFSS-voedingswaren (HFSS: ‘high in fat, sugar and 
salt’: hoog aandeel vet, suiker en zout) om kinderen 
beter te beschermen. Het witboek stelt voor om 
daarbij te vertrekken van het ‘best practices’-model 
van EACA (European Association of Communicati-
on Agencies) om vervolgens sterkere methodes te 
hanteren om kinderen te beschermen.  
 
Er werden ook diverse uitdagingen geformuleerd 
voor een gezonde werkplek. Aan artsen werd ge-
vraagd om te evalueren hoe de eerstelijnszorg op 
Europees niveau beter kan worden betrokken, omdat 
deze het best geplaatst is om individuele patiënten te 
adviseren over hun levensstijl.  
 
Het witboek stuurt aan op een EU-beleid dat de pro-
blemen aanpakt die voortvloeien uit overgewicht en 
obesitas. Bovendien formuleert het een aantal uitda-
gingen voor de privésector. Dat gebeurt niet zomaar. 
De Europese Commissie zal heel wat moeite moeten 
doen om partnerships te ontwikkelen, op EU-niveau 
en waar mogelijk ook op nationaal en op lokaal ni-
veau.  
 
In maart 2005 werd een EU-platform opgericht voor 
lichaamsbeweging en gezondheid. Dat platform wil 
men verder ontwikkelen. Er werd een werkgroep 
opgericht die moet functioneren als een Europees 
forum waar de lidstaten hun gemeenschappelijke 
problemen inzake obesitas en overgewicht kunnen 
bespreken. Ze kunnen er ook afspraken maken over 
eventuele gezamenlijke acties als dat aangewezen 
lijkt. Alle relevante actoren zijn het erover eens dat 
het forum de lokale actienetwerken moet versterken. 
Essentiële elementen van het gedrag als de voeding 
en de lichaamsbeweging kan men alleen veranderen, 
als men kan rekenen op bepaalde gemeenschappen. 
De samenwerking met andere belangrijke partners 
inzake gezondheidszorg, zoals de WHO of de OESO 
(Organisatie voor Economische Samenwerking en 
Ontwikkeling) is dan ook cruciaal.  
 
Het Europees Actieplatform inzake Voedingsge-
woonten, Lichaamsbeweging en Gezondheidszorg 
heeft een zeer breed lidmaatschap. Het brengt elke 
twee maanden vertegenwoordigers bijeen van de 
voornaamste Europese voedselindustrieën, groot-
handels, cateringindustrieën, publiciteitsbedrijven, 
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omroepverenigingen en universiteiten met belang-
stelling voor gezondheids- en verbruikerszaken. 
ngo’s en grote organisaties zoals de WHO, de Euro-
pean Food Safe Standards Authority, economische 
en sociale comités van bepaalde lidstaten, het Euro-
pees Parlement en een reeks commissiediensten zijn 
daar eveneens bij betrokken als waarnemers. Mis-
schien is deze opsomming niet up-to-date, want ge-
regeld sluiten nieuwe leden zich aan bij het platform. 
Alle informatie is ook beschikbaar op de website.  
 
Het is niet alleen de bedoeling om te bespreken wat 
iedereen doet of niet doet, maar ook om actie te on-
dernemen. Wie lid wil worden van het platform, 
moet zich engageren om de doelstellingen van het 
platform na te streven, namelijk de verbetering van 
de voedingsgewoonten en het bevorderen van de 
lichaamsbeweging.  
 
De leden van het platform hebben diverse soorten 
van engagementen opgenomen. Bij de labeling hoort 
bijvoorbeeld het werk van diverse grote maatschap-
pijen. De CIAA (Confédération des Industries Agro-
Alimentaires) werkt onder meer rond GDA’s (Gui-
deline Daily Amounts), richtlijnen voor dagelijkse 
aanbevolen hoeveelheden, met informatie over calo-
rieën, suikers, vetten en zout. Andere organisaties 
gaan uit van de verkeerslichtenaanpak met een rood-
oranje-groenlabeling voor voedsel. Sommige maat-
schappijen ontwikkelen logo’s voor voedingswaren. 
Er is heel wat discussie over de vraag welke metho-
de nu de beste is, maar er gebeurt heel wat, en dat 
vindt mevrouw Thompson positief. Ze ziet trouwens 
heel wat gelijkenissen tussen de verschillende me-
thodes. Ze signaleert ook nog dat bepaalde bedrijven 
zich ertoe verbinden hun producten niet langer aan te 
prijzen bij kinderen onder een bepaalde leeftijd.  
 
Mevrouw Thompson overloopt een aantal engage-
menten van de bedrijven. Al deze verbintenissen 
kunnen worden nagelezen op de slides.   
 
Unilever heeft de toestemming gegeven om zijn hele 
productgamma te laten onderzoeken op mogelijkhe-
den om het gehalte aan vetten, suiker en zout te ver-
minderen. Handelaars en cateringbedrijven hebben 
zich ertoe geëngageerd om informatie te geven aan 
de consumenten over het aantal calorieën en over de 
samenstelling van het voedsel. Sommige grote be-
drijven verbinden zich ertoe geen publiciteit te ma-
ken voor hun producten voor de leeftijdsgroep van 
minder dan twaalf jaar, of beloven ervoor te zorgen 
dat ook gezonde voeding, fruitsap, water en drankjes 
met een laag caloriegehalte beschikbaar kunnen zijn 
in de scholen. De Irish Food Board lanceerde een 
interessant initiatief waarbij schoolkinderen met kind 
vriendelijk beeldmateriaal en beloningen worden 
aangemoedigd om meer fruit en groente te eten. De 
grote chocoladefabrikant Ferrero gaat werken aan 

porties die aangepast zijn aan kinderen. Als men een 
reep koopt, eet men die namelijk helemaal op. De 
laatste jaren waren de porties evenwel alleen maar 
groter geworden.  
 
Op dit ogenblik zijn er zowat 200 verbintenissen 
aangegaan die samen goed zijn voor ongeveer 500 
acties. Een volgende stap is nagaan wat er is bereikt 
met al die acties. In 2007 heeft het Europees Plat-
form daartoe een monitoringsysteem opgezet op 
basis waarvan de leden op een eenduidige manier de 
resultaten van hun engagementen kunnen beoorde-
len. Dit systeem moet transparant zijn, aansprakelijk 
en participatief. Sommige bedrijven hebben externe 
adviesbureaus ingehuurd voor de opvolging en de 
rapportage. Er komen geregeld rapporten binnen. 
Alle informatie is toegankelijk via de website. We 
hebben de mensen altijd aangemoedigd om die in-
formatie kritisch te bekijken, want dat is belangrijk 
om de kwaliteit van het werk van het platform te 
verbeteren. Er zijn zoekmogelijkheden op lid, soort 
engagement, land enzovoort. Er is ook een synopsis 
voor elke verbintenis.  
 
Het is ook de bedoeling lokale netwerken te verster-
ken. Het witboek omschrijft niet in detail hoe de 
netwerken er moeten uitzien. Het suggereert wel dat 
de overheid netwerken mogelijk moet maken en dat 
verschillende relevante actoren samenwerkingsver-
banden zouden vormen, zodat de acties relevanter 
kunnen worden. Dat is nodig als men dergelijke be-
langrijke zaken wil veranderen. 
 
Er zijn diverse interessante modellen. Lokale over-
heden zouden dat eens van naderbij moeten bekij-
ken. Ze vermeldt ‘Tiger Kids’, een project in Beie-
ren, of EPODE (Ensemble, prévenons l’obésité des 
enfants) en Food Dudes, het Ierse project. Het Euro-
pees Platform is een multilateraal project dat navol-
ging verdient, zowel op nationaal als op lokaal ni-
veau. Daarmee wil men het debat op gang trekken en 
zo actie op alle niveaus in de hand werken via een 
soort van algemeen kader. EPODE begon als initia-
tief in Noord-Frankrijk en rekruteert als het ware 
steden. Er zijn al pilootsteden in Spanje en in België, 
wellicht in Wallonië. Er zijn diverse actoren bij be-
trokken, onder meer de industrie en bepaalde lokale 
partners.  
 
Het ontbrekende stuk van de puzzel was een dialoog 
tussen de lidstaten over het beleid ter zake. Daarom 
werd de High Level Group of Nutrition and Physical 
Activity opgericht. Om de privépartners op Europees 
niveau tot engagementen te bewegen, is het belang-
rijk om een dialoog te voeren op Europees niveau in 
plaats van 27 verschillende dialogen. Inzake de zout-
reductie zijn er een aantal succesvolle acties geweest 
in diverse lidstaten. Daarom werd er gezocht naar 
een kanaal dat kan zorgen voor een vlotte doorstro-
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ming van dergelijke waardevolle projecten over heel 
Europa. 
 
Twee weken geleden kwam deze groep voor het 
eerst samen om werkprioriteiten te bepalen voor 
2008 en om een mandaat en een set van werkmetho-
den vast te leggen. Heel wat lidstaten hadden be-
langstelling voor een strategie voor de reductie van 
het zoutverbruik. Daar zal men in 2008 dus werk van 
maken. Er is een gezamenlijk overleg met het plat-
form in juli 2008.  
 
Deze partnerships moeten ook echt functioneren. Het 
is de bedoeling betere voedingsgewoonten aan te 
leren, wat moet leiden tot gezondheidswinst. De 
reductie van het zoutverbruik is in dat verband een 
goed voorbeeld. Zout kan leiden tot een hoge bloed-
druk, en dat is de belangrijkste risicofactor in de 
mortaliteitsgrafiek van de WHO. Zout speelt ook een 
belangrijke rol in cerebrovasculaire ziekten en hart-
kwalen. We eten allemaal veel te veel zout. De richt-
lijn van de WHO spreekt van 5 milligram per dag, 
maar in de meeste landen wordt dubbel zoveel zout 
gegeten. In de meeste landen van de EU is het groot-
ste deel van het zout dat wordt geconsumeerd, aan 
het voedsel toegevoegd door de industrie en niet 
door de consument. Technisch is het dus ook makke-
lijk om het eruit te halen.  
 
Inzake zoutreductie zijn er al succesvolle nationale 
projecten geweest in Finland, Frankrijk en het Ver-
enigd Koninkrijk. Ook Ierland en Spanje hebben al 
bepaalde maatregelen genomen.  
 
Het is een benadering die verloopt in verschillende 
fasen. De regering heeft vaak de eerste stap gezet via 
onderzoeken naar voedingsgewoonten en daarna 
naar voedingsproducten en hun zoutgehalte. Uitein-
delijk is men gaan praten met de voedingsindustrie, 
en in het bijzonder met de producenten van brood. 
Zo slaagde men erin bepaalde zoutgehaltes te ver-
minderen.  
 
Zout kan dus een goede opstap zijn om later ook 
andere boosdoeners aan te pakken zoals suiker en 
vetgehaltes. Die zijn veel belangrijker voor obesitas, 
maar moeilijker aan te pakken. Er zijn immers nog 
geen duidelijke voorbeelden. De High Level Group 
vindt het echter belangrijk dat er ook gestreefd wordt 
naar een reductie van de consumptie van vetten in 
een tweede fase.  
 
Er is dus nood aan samenwerking tussen de overheid 
en de industrie. De industrie moet aan de productsa-
menstelling werken en de overheid moet zorgen voor 
sterke informatiecampagnes.  
 
Nu is het de bedoeling deze situatie van nabij te vol-
gen tijdens de vergadering van de High Level Group 

en tijdens de samenkomst met het Europees Platform 
eind januari. Tegen 2010 moeten de succesvolle 
modellen verspreid worden over de hele EU. Dan zal 
een rapport worden uitgebracht over de verschillen-
de werkwijzen en over de resultaten van de monito-
ring. De informatieverzameling is hoe dan ook cru-
ciaal om het werk te onderbouwen. Nu is het wach-
ten op de resultaten van een initiatief in het landelij-
ke deel van Zweden.  
 
Ze verwijst naar de slide op pagina 18 bovenaan die 
de monitoringinspanningen conceptueel voorstelt. In 
het midden staat de Europese Commissie die pro-
beert om netwerken op te zetten en good practices 
bekend te maken. Links staan de partnerships met de 
betrokken actoren op de diverse niveaus en rechts 
het sectorale beleid op de diverse niveaus. Bovenaan 
wordt verwezen naar de indicatoren, bijvoorbeeld 
initiatieven om gezondheidsonderzoeken te ontwik-
kelen.  
 
Het project van de WHO zal lokale en nationale 
projecten monitoren op een manier die toegankelijk 
is voor het grote publiek. Het zal interessant zijn om 
na te gaan wat private stakeholders doen. Dat is een 
werk op lange termijn. Het zou zo om de vijf jaar 
moeten gebeuren. Dat zou belangrijke informatie 
aanleveren over de evolutie van bepaalde zaken.   

2. Bespreking 

Mevrouw Sonja Claes stelt dat het Vlaamse gezond-
heidsbeleid wordt aangestuurd door het Vlaams Insti-
tuut voor Gezondheidspromotie (VIG) dat zich vooral 
richt op scholen en bedrijven. Ze legt in dat verband 
de link met het verhaal van mevrouw Thompson over 
regionale en lokale netwerken. Ze vraagt zich af of er 
binnen het concept van het witboek ook een rol is 
weggelegd voor scholen en bedrijven.  
 
In Vlaanderen wordt de industrie veel minder be-
trokken bij het beleid. Het is onduidelijk wat de ver-
houding met de industrie moet zijn. Er is namelijk 
vaak een link met sponsoring en in die zin is men 
rechter en partij. Wat vindt mevrouw Thompson 
daarvan? Hoe ziet ze de samenwerking met de me-
dia? Die kunnen de werking namelijk op een hoger 
niveau tillen.  
 
Van de minister wil ze vernemen in welke mate de 
Vlaamse overheid betrokken is bij deze werking. Dat 
komt immers nergens ter sprake.  
 
De heer Tom Dehaene vraagt naar de percentages die 
mevrouw Thompson bij het begin van haar uiteen-
zetting heeft aangehaald over de zwaarlijvige man-
nen, vrouwen en kinderen. Hij wil weten of er daar-
over gegevens zijn per land.  
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Blijkbaar slaagt Zweden erin om met een goede pre-
ventiecampagne het aantal obesitaspatiënten te doen 
dalen. Hij wil weten of er een lijst is van good prac-
tices om te werken aan deze problematiek.  
 
Ten slotte vraagt hij zich af hoe men alle relevante 
actoren kan motiveren. Is dat een kwestie van good-
will of kan er bijvoorbeeld een certificaat worden 
bekomen voor de medewerking?  
 
Wie volgt het platform op voor België of voor 
Vlaanderen? Werken alle landen en alle regio’s er-
aan mee?  
 
Mevrouw Vera Van der Borght zegt dat er de afge-
lopen jaren al heel wat werk verricht is rond voe-
ding, zowel of federaal als op Vlaams niveau. Ze 
verwijst naar acties als Vinnig Vlaanderen, of Tutti 
Frutti, waarbij op school een keer per week wordt 
voorzien in een stuk fruit, of Fitte School, waarbij 
subsidies werden uitgekeerd aan scholen die projec-
ten uitwerken rond voeding en beweeglijkheid. In 
Kamer en Senaat werden er hierover al voorstellen 
van resolutie ingediend. Haar fractie is zeer begaan 
met deze problematiek.   
 
Het witboek benadrukt het belang van monitoring. 
Verschillende niveaus nemen initiatieven rond ge-
zonde voeding en meer lichaamsbeweging. Haar 
fractie dringt aan op voldoende monitoring. Men 
moet nagaan waar er echt resultaat wordt geboekt en 
waar er bijsturing nodig is. Ze verwijst naar de Eu-
ropese doelstellingen ter zake. Labeling is volgens 
haar fractie belangrijk. Labels moeten echter begrij-
pelijk zijn voor de burger en dat is vooralsnog niet 
altijd het geval.  
 
Een ander probleem zijn de eigenschappen die door 
de producenten worden toegedicht aan hun produc-
ten. Een mooi voorbeeld zijn de zogenaamd choles-
terolverlagende producten. Nu blijkt dat een langdu-
rig gebruik van sommige van deze producten veeleer 
negatief zou zijn. De consument kan echter moeilijk 
inschatten wat daarvan klopt en wat niet.  
 
Haar fractie juicht de promotie voor het eten van 
fruit toe, in het bijzonder bij de jongeren. Scholen 
zijn daarvoor de uitgelezen plek. Het succes van een 
dergelijke campagne hangt volgens haar echter ook 
af van de stimulansen die van thuis uit worden gege-
ven. Op dat vlak is er nog heel wat werk aan de win-
kel, zeker bij de sociaal-economisch zwakkere groe-
pen. Dat blijkt ook uit het witboek.  
 
Mevrouw Margriet Hermans denkt dat de consu-
ment en de voedingsindustrie de twee belangrijkste 
partijen zijn in dit debat. Een zo volledig mogelijke 
informatieverstrekking aan de consument is blijkbaar 
de eerste prioriteit. Het gaat niet alleen om informa-

tie, maar ook om bewustwording. Het is de bedoe-
ling dat de consument exact weet wat hij eet, zelfs al 
doet hij er niets mee. De labeling is heel belangrijk 
en moet op Europees niveau worden geregeld.  
 
Ze gaat akkoord dat de jeugd een prioritaire doel-
groep moet zijn. Wie in zijn jeugd dik is, blijft vaak 
dik voor de rest van zijn leven. Ze betreurt dat er 
bijna niet gesproken wordt over de senioren, die toch 
een belangrijke categorie vormen. Zij worden vaak 
geconfronteerd met de nevenwerkingen van overge-
wicht en van een te grote consumptie van zout, sui-
ker en vetten. Naar aanleiding van de Week van de 
Smaak werd onlangs echter opgemerkt dat men aan 
senioren soms een zo gezonde voeding wil voor-
schotelen dat die voor hen nog weinig aantrekkelijk 
is. Het ziet er niet aantrekkelijk uit en er zit smaak 
noch reuk aan. Dat kan volgens haar niet de bedoe-
ling zijn.  
 
Ze vindt het heel positief dat Europa alle relevante 
actoren wil betrekken. Hoezeer er ook wordt gepleit 
voor gezonde voeding thuis, veel mensen zijn – ge-
zien het hoge werkritme – gebonden aan de voe-
dingsindustrie. Die bepaalt steeds meer wat er op het 
bord komt en hoe dat eruit ziet. Men wil dat contro-
leren en het eventueel via btw-tarieven corrigeren. 
Ze vindt het vooral verstandig dat Europa met de 
industrie aan tafel gaat zitten en daarbij als voor-
waarde stelt dat de deelnemers iets te bieden hebben. 
Mevrouw Hermans vraagt zich wel af of de situatie 
niet onoverzichtelijk zal worden voor de consument 
als elk van de betrokken actoren zijn eigen voorstel-
len gaat formuleren. Daarom wil ze weten wanneer 
er enige uniformiteit in de maatregelen kan worden 
verwacht.  
 
Ook de Belgische voedingsindustrie begint initiatie-
ven te nemen. Ze wil weten of het Belgische Fevia 
(Federatie Voedingsindustrie/Fédération de l’Indus-
trie Alimentaire) betrokken is bij dat werk op het 
Europese niveau.  
 
Mevrouw Gerda Van Steenberge verwijst naar het 
Europese onderzoek naar het verband tussen obesitas 
en sociaal-economische status. Wordt dat onderzoek 
gevoerd in de verschillende Europese landen of wor-
den bepaalde regio’s uitgekozen? Welke lagere soci-
aal-economische groepen zullen precies worden 
onderzocht?  
 
Ze heeft gelezen dat Kreta het grootste aantal hon-
derdjarigen telt en het laagste percentage van hart- 
en vaatziekten. Dat zou te maken hebben met het 
gebruik van olijfolie. Ze wil weten of mevrouw 
Thompson weet heeft van die studie en zo ja, of men 
er rekening mee houdt. Zou Europa bereid zijn om 
dit verder uit te diepen?  
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Mevrouw Helga Stevens merkt op dat ook de suiker-
inname belangrijk is in deze context. In kant-en-
klare voeding en in brood zit vaak heel wat suiker 
om de smaak te verbeteren. Kunnen beide factoren 
niet samen worden bekeken? De verzoeting van de 
samenleving is een feit, en dat begint bij de poeder-
melk voor baby’s. Daardoor zullen deze kinderen op 
volwassen leeftijd nog steeds een voorkeur hebben 
voor zoete levensmiddelen. Daar ligt een verant-
woordelijkheid voor de producent.  
 
Mevrouw Ceri Thompson merkt eerst op dat het hier 
gaat om een heel breed werkveld: voeding, li-
chaamsbeweging en structuren. Ze kan niet over al 
deze onderwerpen een diepgaande kennis bezitten. 
Voor het beantwoorden van bepaalde vragen zouden 
sommige van haar collega’s beter geplaatst zijn. 
Toch probeert ze zo goed mogelijk te antwoorden.  
 
Inzake het ontwikkelen van lokale netwerken en de 
betrokkenheid daarbij van scholen en bedrijven, 
heeft de Europese Commissie ervoor gekozen om 
geen duidelijk afgelijnd kader uit te tekenen. Het 
Europese niveau heeft op dat vlak geen expertise. 
 
Het belang van een lokale werking werd niet door 
Europa uitgevonden. Op EU-niveau wordt alleen 
geprobeerd om het ontstaan van een lokale werking 
te vergemakkelijken. Aan alle leden van het platform 
werd gevraagd om een nationaal contactpunt door te 
geven en dat werd op de website geplaatst. Wie van 
plan is om op lokaal niveau een netwerk uit te bou-
wen, kan gebruik maken van deze contactpunten. 
Het vergt natuurlijk een proactieve houding van de 
lokale actoren.  
 
Ze illustreert dat met een voorbeeld van een publici-
teitsorgaan dat zich tot doel stelt gezondheidscam-
pagnes te helpen uitwerken voor overheden. Het 
platform kan helpen om bepaalde mensen met elkaar 
in contact te brengen. Aan de contactpersonen op 
Europees niveau kan men namelijk vragen naar con-
tactpersonen op lokaal niveau. Alle betrokkenen 
moeten weten dat ze meewerken aan een groot pro-
ject. Er zijn echter grenzen aan wat Europa kan 
doen. Hoe dan ook zijn lokale actoren – bedrijven en 
scholen – voor Europa een belangrijke factor in dit 
verhaal. Een goed voorbeeld zijn de zogenaamde 
wandelende bussen, waarbij groepen worden ge-
vormd om kinderen te begeleiden om van en naar 
school te stappen.  
 
Op de vraag over de rol van de media antwoordt ze 
dat deze sector werd betrokken bij de rondetafelcon-
ferentie van de marketing- en publiciteitssector. Dit 
is belangrijk om een betere zelfregulering te laten 
ontstaan. Men kan bijvoorbeeld nagaan of er instan-
ties worden opgericht om klachten te verwerken.  

Volgens mevrouw Thompson zijn er zeker cijferge-
gevens per lidstaat over deze problematiek. Ze kan 
aan de leden ook meedelen waar die cijfers te vinden 
zijn. Een van de groepen die deze data verzamelt is 
de Internationale Werkgroep Obesitas. De gegevens 
over schoolkinderen zijn vaak afkomstig van onder-
zoek in bepaalde landen en die resultaten werden 
vervolgens geëxtrapoleerd.  
 
Het Zweedse project en het idee om op het lokale 
niveau te werken met best practices steunt eigenlijk 
op een principe van de WHO. De WHO heeft tijdens 
de conferentie van Istanbul zelfs prijzen toegekend 
aan vijf of zes verschillende projecten. Daarvoor 
werden heel wat shortlists opgesteld. Het is de be-
doeling om al die projecten samen te brengen in een 
database die online kan worden geraadpleegd. De 
interactieve beschikbaarheid biedt tevens de moge-
lijkheid om de impact van die best practices op te 
volgen. Het Zweedse project moet nog nader worden 
bestudeerd. Het is erg moeilijk om dergelijke gege-
vens te extrapoleren naar een objectieve gezond-
heidswinst. De WHO zal in elk geval onderzoeken 
wat de succesfactoren zijn geweest in dit project. 
 
Niet alle landen of regio’s zijn bij de werking van 
het platform betrokken. Er zijn wel voorstellen om 
voor geïnteresseerde landen en regio’s een verte-
genwoordiger toe te laten op de plenaire vergaderin-
gen. Traditioneel was er een vertegenwoordiging van 
de trojka, namelijk het land dat de Europese Raad 
voorzit, samen met de vorige en de volgende voor-
zitter. Er is een heel open houding. Na verloop van 
tijd zijn andere lidstaten zich beginnen aansluiten en 
er is nu ook het platform. De High Level Group 
moet leiden tot een nauwe samenwerking tussen de 
lidstaten en het platform.  
 
Ze benadrukt dat de inspanning rond monitoring 
precies moet voorkomen dat er verwarring ontstaat 
door het grote aantal initiatieven van het platform. 
Elk initiatief moet op de een of andere manier resul-
taten opleveren. Elk bedrijf en elke organisatie moet 
zich ertoe verbinden iets te ondernemen.  
 
Elke vorm van labeling heeft zijn eigen voor- en 
nadelen. Zowel de GDA’s als de verkeerslichten zijn 
nuttig voor een bepaalde groep consumenten. Het is 
hoopgevend dat alle betrokkenen bezig zijn met la-
beling. De situatie evolueert in het voordeel van de 
consument, en dat vindt ze positief.  
 
De senioren worden niet expliciet vermeld in het 
witboek. Mevrouw Thompson veronderstelt dat men 
de senioren niet bewust heeft uitgesloten. De op-
maak van het witboek was trouwens geen eenvoudi-
ge zaak. Binnen een klein bestek – veertien bladzij-
den – moesten alle belangrijke sectoren en part-
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nerships worden vermeld. De nadruk werd gelegd op 
de kinderen. Sommige zaken die de senioren aanbe-
langen, bijvoorbeeld ziekenhuizen en rusthuizen, 
behoren grotendeels tot de bevoegdheid van de nati-
onale overheden. De bedoeling van het witboek was 
precies om na te gaan wat men op EU-niveau kan 
doen. De oudere burgers zullen trouwens ook voor-
deel hebben bij een betere labeling en een betere 
informatieomgeving of bij betere fietspaden en meer 
wandelmogelijkheden.   
 
De studie over Kreta kent ze niet. Ze zou deze studie 
graag lezen als men ze haar zou willen bezorgen. 
Jaarlijks worden er trouwens duizenden studies ge-
publiceerd over voeding. Europa richt zich op de 
meer objectieve visie van de WHO die een overzicht 
heeft van de beschikbare gegevens en die op basis 
daarvan richtlijnen heeft opgesteld.  
 
Als men gezondheidswinst wil realiseren, dan moe-
ten vetten, suiker en zout belangrijke aandachtspun-
ten zijn. Voor obesitas zijn vooral vetten en suikers 
relevant. Zout is minder belangrijk in het kader van 
obesitas, maar om gezondheidswinst te realiseren is 
dat misschien de belangrijkste factor. De keuze om 
eerst werk te maken van de zoutconsumptie was van 
strategische aard. Het was vooral de bedoeling om 
partnerships op te zetten en te doen functioneren. 
Voor de reductie van het zoutverbruik zijn er al een 
aantal nationale projecten die functioneren. Nu pro-
beert men vooral na te gaan of de goed lopende pro-
jecten kunnen worden geïmplementeerd in de hele 
EU.  
 
De heer Luc Martens heeft de indruk dat Europa 
voor projecten in de infrastructurele of de economi-
sche sfeer enorme budgetten vrijmaakt, terwijl voor 
deze zaken, die eigenlijk een kwestie zijn van leven 
of dood, nogal voluntaristisch wordt gewerkt. Er 
wordt vooral een beroep gedaan op veel goede wil 
en het is niet zeker of die wel aanwezig is. Is die 
indruk fout?  
 
Kan Europa niet een aantal dwarsverbindingen ma-
ken tussen het gezondheidsbeleid en het subsidiebe-
leid voor de landbouw, de agroindustrie en de voe-
dingsindustrie? Misschien gebeurt dat al, maar is het 
gewoon niet zichtbaar.  
 
Er gaat heel veel aandacht naar kennis en informatie. 
Dat is goed, maar gedragsverandering vergt meer 
dan alleen kennis. Gedragsverandering vergt volgens 
hem ook een stuk emotionele mobilisatie. Hij heeft 
de indruk dat dit onvoldoende is ingebouwd in de 
voorgestelde beleidslijnen.  
 
Mevrouw Ceri Thompson antwoordt dat het wel 
degelijk de bedoeling is een link te leggen met aller-
hande relevante actoren, over de hele EU. Het is de 

bedoeling de sectoren die over dit onderwerp iets te 
vertellen hebben, dichter bij elkaar te brengen. In de 
context van het witboek werden heel veel verschil-
lende beleidsdomeinen samengebracht rond een spe-
cifiek gezondheidsthema. Dat is ongezien bij de 
Europese Commissie.  
 
Coherentie met de doelstellingen inzake volksge-
zondheid is een belangrijke doelstelling van het ge-
meenschappelijk landbouwbeleid. De situatie evolu-
eert verder in die richting. Belangrijke programma’s 
komen nooit snel tot stand. Eerst moet er overeen-
stemming zijn over de weg die men wil volgen. 
Blijkbaar is er ook weinig onenigheid over het voor-
deel dat bepaalde veranderingen in de landbouwpoli-
tiek kunnen opleveren. De EU is heel sterk op be-
paalde domeinen, bijvoorbeeld voeding. De EU kan 
de landen helpen om hun beleid te optimaliseren 
door aandacht te besteden aan netwerking, uitwisse-
ling van good practices, monitoring en rapportering. 
Zo kan men de lidstaten en de betrokken actoren op 
alle niveaus motiveren. Het witboek verduidelijkt 
wat het maximaal haalbare is op Europees niveau. 
Het sleutelelement is handelen, niet alleen praten. Ze 
hoopt dat er tegen 2010 een rapport kan worden 
voorgelegd over specifieke acties.  
 
 
De verslaggevers,         De voorzitter, 
 
Tom DEHAENE     Luc MARTENS 
Margriet HERMANS 
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